
   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
                                                                                                                        

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Drahí priatelia, 
pozdravujem z Malty. 

V histórii Európy bola Malta na 
križovatke mnohých mocností, 
ktoré ostrov okupovali až do 
roku 1964, kedy sme získali 
nezávislosť. Náš jazyk a naše 
priezviská svedčia o dlhom rade 
okupantov. Táto história 
spôsobila, že stretnutie a 
fascinácia pre rozmanitosť je 
súčasťou DNA maltských ľudí. 

V minulosti Malta 
ponúkala mnohých misionárov 
do viacerých krajín; dnes  
misionárov aj prijíma. Som  
presvedčený, že misijná práca je 
v prvom rade vecou stretnutia 
spolupútnikov na ceste životom. 
Akcia je druhým krokom.  
Dúfam a modlím sa, aby stále 
viac a viac ľudí v Cirkvi bolo 
uchvátených krásou stretnutia  
s rôznymi príbehmi, pretože 
tieto rozdiely majú byť 
obohatením.  

Dúfam, že sa nám 
podarí tieto stretnutia podporiť 
a pomáhať im rásť. 

 

 

 

▀ Fr. Roberto Falzon, SDB 
Oblastný koordinátor pre 
misijnú animáciu regiónu 

Európa Stred a Sever                             
a misijný delegát pre Maltu 

 
Pápež František a jeho  
koncept “misií” 
 

 
Pápež František vo svojom magistériu takmer vôbec nehovorí o „misiách“,  

t. j. o misiách v klasickom zmysle „missio ad gentes“. Naopak, veľmi často hovorí  
o „poslaní“ (Evangelii gaudium), poslaní Cirkvi, do ktorého sa zapájame už od krstu, ale na 
ktoré si zároveň nemôžeme klásť žiaden nárok, pretože prvým je predovšetkým poslanie 
samotného Ježiša Krista a my sa na ňom len zúčastňujeme. 

Toto missio podľa pápeža Františka zahŕňa celého človeka, s jeho hodnotami, 
vzťahmi, vierou a svetom, v ktorom žije. Predpokladá teda pripravenosť stretnúť sa  
a vychádzať, ako aj schopnosť počúvať a skutočný dialóg. Prejavuje sa v úsilí o vlastné 
obrátenie, v postoji altruizmu, prijatia druhého a milosrdenstva vo všetkých jeho rôznych 
podobách. Ide najmä o vnútorné postoje, a preto je veľmi dôležité oslobodiť missio od 
všetkých foriem funkcionalizmu. Missio v prvom rade neznamená niečo robiť, t. j. byť 
nejakým spôsobom zaneprázdnený, niečo organizovať alebo budovať; namiesto toho je to 
horizont celého kresťanského myslenia a konania, skutočný spôsob života. Je to dar, ktorý 
kresťan dostáva od Boha s vďačnosťou, pretože je to nezaslúžený dar. Zároveň chce, aby 
boli jeho súčasťou aj mnohí ďalší. Tento postoj pretvára jeho i komunitu, v ktorej žije,  
a postupne mení aj ostatných ľudí vo svojej blízkosti a pretvára celé prostredie okolo seba. 

Pre Františka je celá Cirkev v pohybe ako verný Boží ľud žijúci v priestore a čase, 
pretože je dielom Toho, ktorý je najviac v pohybe, Trojjediného Boha. Toto hnutie  
v samom Bohu je tiež základom misionárskeho hnutia. Ak teda v Cirkvi nie sú podmienky 
pre tento pohyb, nič sa nehýbe, Cirkev zostáva statická a „hnije“. 

Preto, ak sa sami seba pýtame, ako možno vyjadriť Františkovu víziu misie, použili 
by sme jeho kľúčové pojmy: stretnúť sa, ísť vpred a milosrdná služba. Misionár je podľa 
neho učeník a naopak, t. j. ten, kto sa svojou vierou stretol s Ježišom Kristom, bol Ním 
povolaný a poslaný k ľuďom. Chce sa s nimi stretnúť, aby im priniesol Slovo Božie  
a sprístupnil Jeho lásku. Vychádza im teda v ústrety a chce im s milosrdným srdcom slúžiť 
v ich špecifickej situácii a pomáhať im na ich ceste k plnosti života v Kristovi. 

 

▀  Fr. Pavel Ženíšek, SDB 
člen saleziánskeho oddelenia Misií 
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NA ZAMYSLENIE 
A ZDIEĽANIE 
 

▀ Aké príklady funkcionalizmu 

nachádzam v saleziánskych 
misijných aktivitách? 

▀ Ako môžem rozvíjať 

schopnosť prijímať, sprevádzať 
a milosrdne slúžiť? 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Milý Alex, ako saleziánsku prítomnosť pozná a vníma panamská 

spoločnosť, ktorá má „iba“ dve komunity, obe v hlavnom meste 

krajiny? 

Saleziáni v Paname sa za 116 rokov svojej prítomnosti stali 

významnými prispievateľmi k rozvoju krajiny a protagonistami 

vzdelávania a pastorácie. Vidíme to na vplyve, ktorý tieto dve 

komunity v súčasnosti v krajine majú. Bazilika dona Bosca je 

jednou z najdôležitejších farností v arcidiecéze a veľkým 

centrom úcty k donovi Boscovi. Ročne priláka státisíce 

pútnikov a ctiteľov dona Bosca. Technický inštitút dona Bosca 

bol vždy referenčným bodom pre technické vzdelávanie  

v krajine. 

 

Čo mladým ľuďom v Paname najviac chýba? 

Najzávažnejšími problémami, ktorým čelia naši mladí ľudia, sú 
delikvencia, organizovaný zločin, predčasné ukončenie 
školskej dochádzky, nedostatok príležitostí a obrovská 
ekonomická priepasť medzi bohatými a chudobnými. Medzi 
1,8 miliónom mladých ľudí v našej krajine človek vníma určitý 
nepokoj. Čelia veľkej neistote pri dosahovaní svojej túžby 
vybudovať národ vedený vznešenejšími cieľmi. Potrebujeme 
konzistentné modely, aby sme v Paname znovu rozdúchali 
mladistvý zápal. 

Ako sa prežíva misionársky rozmer v tvojej krajine? 

V súčasnosti je kresťanstvo aj naďalej podstatnou súčasťou 
panamskej spoločnosti. Existujú však aj prúdy ako sekularizmus 
a konzumizmus, ktoré presadzujú určitý individualizmus, 
hedonizmus a nenáboženskú príslušnosť. To nám umožňuje 
pochopiť, že misijná činnosť Cirkvi v starostlivosti o Boží ľud  
v Paname sa musí orientovať nielen na sviatosti, ale aj na 
počúvanie a sprevádzanie, najmä mladých, umožňujúc im  
zodpovedne sa zapájať do Cirkvi. 

Ako saleziáni sme povolaní svedčiť o svojej viere a povolaní. 
Skutočnosť, že v súčasnosti je len päť saleziánov panamskej 
národnosti nemožno brať naľahko. Nabáda nás to, aby sme 
urobili viac pre zakorenenie charizmy v srdciach našich mladých 
ľudí. Musíme medzi nimi žiť „sviatosť prítomnosti“ a svedčiť im 
o kráse nášho povolania. Nesmieme sa tiež báť dať ponuku 
povolania našim mladým ľuďom explicitne a pomôcť im otvoriť 
sa širším obzorom. 

 

Za Svätého otca 
Aby saleziáni a celá cirkev v Paname 
boli vždy verní Svätému otcovi 

Modlíme sa za Svätého otca; aby pri plnení svojej misie pokračoval 
v sprevádzaní jemu zvereného stáda s pomocou Ducha Svätého. 
[modlitbový úmysel pápeža Františka]  

PANAMA 

PREŽÍVAŤ “SVIATOSŤ PRÍTOMNOSTI” MEDZI 
MLADÝMI ĽUĎMI V PANAME 
 Som salezián dona Bosca. 

Saleziánov som stretol 
na inštitúte, ktorý tu 

v hlavnom meste Panamy 
stále máme. 

Raz som vstúpil do domu 
dona Bosca, cítiac, že som 
povolaný a rozhodol som 

sa tu zostať do konca 
svojho života. 

Prvé rehoľné sľuby som 
mal v roku 2016. 

2. septembra 2023 som 
zložil doživotné sľuby. 

Od roku 2021 som bol  
v Ríme na štúdiách 

teológie v komunite 
Zeffirino Namuncurà 

(Bufalotta). 

Alex Jesús Pinilla 

Jiménez, SDB 

Alex Jesús Pinilla Jiménez, 

SDB 

 

 

SALEZIÁNSKI KARDINÁLI   
30. septembra 2023 kardinálske kolégium pozostáva 
z 242 kardinálov, z ktorých je 137 voliteľných. 50 kardinálov 
patrí do niektorého z rehoľných spoločenstiev; medzi nimi sú 
najpočetnejší salezáni: 10 kardinálov, 4 z nich sú aj voliteľní, 
vrátane nášho hlavného predstaveného . 

 NEVOLITEĽNÍ 

Óscar A. Rodríguez Maradiaga 
| 80, Honduras 

Ricardo Ezzati Andrello 
| 81, Čile 

Angelo Amato | 85, Taliansko 

Tarcisio Bertone | 88, Taliansko 

Raffaele Farina | 90, Taliansko 

Joseph Zen Ze-kiun | 91, Čína 
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VOLITEĽNÍ 

Ángel Fernández Artime 
| 63, Španielsko 

Daniel F. Sturla Berhouet 
| 64, Uruguay 

Cristóbal López Romero 
| 71, Španielsko  

Charles Maung Bo 
| 74, Myanmar 

NOVEMBROVÝ 
SALEZIÁNSKY 
MISIJNÝ 
ÚMYSEL 


